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Az ülés helye, ideje: Budapest, Dózsa György u. 86/b., Magyar Gyógyszerészi Kamara 
székháza, 11.00 óra 
Jelenlévők: Tagozat részéről: prof. dr. Soós Gyöngyvér, prof. dr. Zelkó Romána, prof. dr. 
Botz Lajos; Tanács részéről: dr. Higyisán Ilona, dr. Szabó Csongor, dr. Cseh Ibolya, prof. dr. 
Gyires Klára, dr. Katonáné dr. Turai Erika, dr. Kis-Szölgyémi Mónika, Kovácsné dr. Balogh 
Judit, Szabóné dr. Schirm Szilvia, prof. dr. Kerpel-Fronius Sándor, dr. Takács Gézáné 
Kimentette magát: Dr. Trestyánszky Zoltán 
Meghívott vendégek közül jelen voltak: dr. Baticz Orsolya (GYEMSZI), Pálffyné dr. Poór 
Rita (GYEMSZI-OGYI), dr. Zrínyi Miklós (TEVA), dr. Órás Zsuzsanna (Bajcsy-Zs. Kórház), 
Dr. Cseh Ildikó (Országos Tisztifőgyógyszerész), Sipos Mónika (GYEMSZI), Hajagosné dr. 
Hümpfner Rózsa (MGYK KKTSZ), Pécsekné dr. Csapó Anna (EEM), dr. Gál Andrea (EEM), 
dr. Serhalné dr. Juni Emília (Csolnoky Ferenc Kórház-Veszprém) 
 
Ülés napirendje: 
 
1. Tájékoztatás a tagozat, tanács legutóbbi ülése óta végzett munkájáról, aktuális információkról. 

Előterjesztő: dr. Higyisán Ilona - dr. Botz Lajos.  
2. Tájékoztató az országos gyógyszertender tapasztalatairól, várható további alakulásáról. 

Meghívott előadó: Sipos Mónika.  
3. Tájékoztató a "szakmai irányelvekről" (l. legutóbbi ülés jegyzőkönyvében is). Felkért előadó: 

dr. Baticz Orsolya minőségügyi vezető, mb. minőségügyi főosztályvezető (GYEMSZI)  
4. Tájékoztató a 2012-ben KKGYTT közreműködésével átdolgozott és kiadott "OGYI 

módszertani levelek" hatályosságáról (l. legutóbbi ülés jegyzőkönyvében is). Felkért előadó: 
dr. Pálfyné dr Poór Rita (GYEMSZI-OGYI)   

5. Tájékoztató a cisztatikus gyógyszerkészítéshez alkalmazható zárt rendszerek technológiai 
költségének finanszírozásba történő befogadása c. készülő KKGYTT anyagról (l. korábbi 
jegyzőkönyvekben). Előterjesztő: dr. Higyisán Ilona - Szabóné dr. Schirm Szilvia. Meghívott 
előadók, felkért hozzászólók: dr. Zrínyi Miklós (TEVA) és dr. Órás Zsuzsanna (Bajcsy-
Zsilinszky Kórház és Rendelőintézet).  

6. A klinikai farmakológia jövőképe c. előterjesztésről, klinikai/kórházi gyógyszerészet 
(KKGYTT) lehetséges együttműködésének/csatlakozásának kereteiről tájékoztatás, majd 
megbeszélés. Meghívott előadó: prof. dr. Kerpel-Fronius Sándor MFT Oktatási Bizottság 
Elnöke.  

7. Tájékoztatás a "Fokozatváltás a felsőoktatásban. A teljesítményelvű felsőoktatás 
fejlesztésének irányvonalai" c. anyagról, annak gyógyszerészeti, kórházi/klinikai 
gyógyszerészeti vonatkozásairól. Előterjesztő: prof. dr. Soós Gyöngyvér - dr. Botz Lajos.  

8. Egyebek.  
 
 
 Elöljáróban a Tagozat elnöke és Tanács tagjai megállapították az ülés 
határozatképességét. A tanácskozás megállapításai, döntései a napirendi pontok 
sorrendjében, azokhoz csatolt megállapításokkal: 
 
 
 



Napirend pont 1.:  
 
Dr. Higyisán Ilona Elnök Asszony bejelentette, hogy a Tanács tagjai között személyi változás 
történt, a Magyar Kísérletes és Klinikai Farmakológiai Társaság delegált képviselője, prof. dr. 
Hársing László helyett prof. dr. Kerpel-Fronius Sándor lett. 
Dr. Higyisán Ilona röviden ismertette a 44/2014. (X. 27.) EMMI rendelet egyes  egészségügyi  
tárgyú  miniszteri  rendeletek módosítását, ami több fontos kérdésben is érinti a kórházi 
gyógyszerészetet. 
 
Napirend pont 2.:  
 
Dr. Sipos Mónika tájékoztatta a résztvevőket az országos gyógyszertender tapasztalatairól, 
várható további alakulásáról. Elmondta, hogy az országos gyógyszertender jövőbeni 
koordinációjának pontos szervezeti elhelyezkedése egyelőre tisztázatlan, ill. "nem publikus", 
várhatóan 2014. november végéig jelölik ki az új szervezeti struktúrában elfoglalt helyét. 
Várhatóan továbbra is az OGYT által jóváhagyott kb. 72 hatóanyagra és 3-4 eljárásban 
folytatódnak a tenderek. Az első 10 hatóanyagot tárgyalásos eljárás keretében hirdetik ki. Az 
intézmények számára készülő gyógyszerközbeszerzési eljárásra vonatkozóan ún. „sablon” 
kiadása is folyamatban van, így ez is bekerül a GYEMSZI sablontárába. A hozzászólók 
részéről elhangzott, hogy az intézményi kvóták, valamint az országos tender kvóták 
következetes tartása lenne kívánatos (elkerülve, hogy a saját kvótával hiába számol egy 
"eljárást követő" intézmény, stb.). A KOPASZ adatszolgáltatás több kórház vonatkozásában 
még mindig hiányos, így az országos kiírás alapját és annak követését szolgáló adatok is 
érthetően pontatlanok. A felkért előadó megnyugtatta a jelenlévőket, hogy az országos 
tenderekről az intézményeket időben és érdemben fogják tájékoztatni (időközben az első hat 
hatóanyag kiírása megtörtént, kiíróként nem a GYEMSZI van megjelölve). 
 
Napirend pont 3.: 
 
Dr. Baticz Orsolya elmondta, hogy jelenleg 5-6 olyan szervezet van, akik valamilyen oknál 
fogva kiadhatnak még módszertani leveleket. GYEMSZI álláspontja és a hatályos 
jogszabályok alapján azonban a jövőben a szakmai irányelveket kell elsődlegesen 
kialakítani, ez tekinthető szakmai "zsínórmértéknek". Elmondta, hogy az irányelv általános 
szakmai eljárási ajánlásokat foglal össze, nem merev, így alternatívákat is tartalmazhat, 
továbbá nem is kizárólag csak az állami finanszírozású intézményekre vonatkoznak. 
Nemzetközi irányelveket lehet átvenni, de inkább kiindulási, szakmai anyagnak kell tekinteni 
őket, azaz nem adoptáció hanem az adaptáció lenne a helyes gyakorlat. Egy-egy irányelv 
kidolgozásának, a tapasztalatok szerint, a reális időtartama 1-2 év. A szakmai irányelvek 
módszertani minőségét is mérik. A szakmai irányelvek kidolgozóinak részére a 
költségvetésükben elkülönített keret áll rendelkezésre, így a munka finanszírozása is 
megoldható a GYEMSZI részéről. A fejlesztők részére kb. fél napos felkészítést tartanak, 
majd ezt követően érdemes nekiállni a konkrét munkafolyamatoknak. Kiemelte, hogy minden 
szakmai irányelv tekintetében fontos szempont a betegek megfelelő tájékoztatásának 
leírása. Főosztályvezető Asszony előadásanyaga az 1. sz. mellékletként csatolva 
megtalálható. A hozzászólások alapján olyan álláspont alakult ki a résztvevők között, hogy a 
Tagozat és Tanács az OGYI-val közösen 2012-ben kidolgozott módszertani leveleket 
szakmai irányelvekké kívánatos, lépésről lépésre haladva átalakítani. Elsőként, mintaként az 
OGYI-P-63-2007/2012 és/vagy az OGYI-P-64-2007/2012 sz. módszertani levelek szakmai 
irányelvvé fejlesztését kellene közös munkával elkezdeni. Dr. Baticz Orsolya részére ezen 
irányelvek átküldésre kerülnek és a következő ülésen (várhatóan 2015. január második v. 
február első felében) kerül közösen kialakításra a fejlesztői munka lépéseinek 
meghatározása, majd megkezdése, ill. a Tagozat/Tanács részéről a képviselők kijelölése. 
 
 
 
 



Napirend pont 4.:  
 
Az előző napirendi ponthoz kapcsolódóan Pálffyné dr. Poór Rita elmondta, hogy a közösen 
kidolgozott módszertani levelek természetesen továbbra is -visszavonásig- hatályban 
vannak. 
 
Napirend pont 5.:  
 
A cisztatikus gyógyszerkészítéshez alkalmazható zárt rendszerek technológiai költségének 
finanszírozásba történő befogadása c. készülő anyaggal kapcsolatban dr. Órás Zsuzsanna 
előadásában (2. sz. mellékletként csatolva) ismertette a kérdéssel összefüggő szakmai 
problémákat. Ezt követően dr. Zrínyi Miklós röviden összefoglalta (előadásanyaga 3. sz. 
mellékletként csatolva) az országos kontaminációs felmérés tapasztalatait. A vitában 
elhangzott, hogy a citosztatikumokkal való munkavégzés megfelelő feltételeinek biztosítása 
(pl. zárt rendszer) dolgozók és betegek együttes érdeke. Ezekre való tekintettel indokolt az 
erre vonatkozó módszertani levelek szakmai irányelvvé való fejlesztése. Így remélhetőleg, a 
szakmai irányelvek alapján, a megfelelő finanszírozási feltételek, hatékonyabb intézményi 
menedzsmenti támogatás is teljesülni fognak. Első lépésként a munkacsoport tagjai 2014. 
december 15-ig tájékoztatás és figyelemfelhívás céljából kisérőlevéllel továbbítják az 
összegyűjtött anyagokat  a GYEMSZI Minőségügyi Főosztály, OGYI Főigazgató-helyettes, 
EMMI- Államtitkárság, dr. Páva Hanna –államtitkár helyettes, Dr. Horváth Beatrix 
főosztályvezető részére. Felelősök – dr. Higyisán Ilona, Szabóné dr. Schirm Szilvia 
 
Napirend pont 6.:  
 
Prof. dr. Kerpel-Fronius Sándor ismertette „A klinikai farmakológia jövőképe” c. 
előterjesztést, klinikai/kórházi gyógyszerészet (KKGYTT) lehetséges együttműködésének / 
csatlakozásának kereteit, ami alapján a Tagozat és Tanáccsal való együttműködés területei 
a következőek lehetnek: 

- a kórházi, klinikai gyógyszerészek és klinikai farmakológusok hatékonyabb szakmai 
együttműködése kívánatos és betegellátási érdekből (beteg- és gyógyszerbiztonság) is 
szükséges, ezért az együttműködést a szakképzés és továbbképzés keretében  a két 
terület képviselőinek hatékonyabbá kell tenni; 
- kórházi-klinikai szakképzés keretében a klinikai farmakológusokat és kórházi-klinikai 
gyógyszerészeket érintő blokkok kialakítása és közös szervezése; 
- kötelező szintentartó továbbképzéseknél mindkét területet érintő közös továbbképzések 
megtartása. 
- közös javaslat, hogy a jogalkotó 41/2007 (XI.19.) EüM rendeletben meghatározott  
Gyógyszerterápiás Bizottság keretében (azok részeként v. mellett) ún. farmakovigilancia 
munkacsoportok kialakítását szorgalmazza, ill. segítse elő.  

Az egyeztetésre egy közös közös munkacsoport alakítása indokolt. Az ad hoc 
munkacsoportba a tagozat/tanács részéről az alábbi személyek felkérésére hatalmazza fel a 
Tagozat elnökét: Soós Gyöngyvér (SZTE GYTK), Hankó Balázs (SE GYTK), Horváth László 
(DE KK), Botz Lajos (PTE ÁOK&KK). 
 
Napirend pont 7.:  
 
Prof. dr. Soós Gyöngyvér röviden összefoglalta a "Fokozatváltás a felsőoktatásban. A 
teljesítményelvű felsőoktatás fejlesztésének irányvonalai" c. anyag célját. A gyógyszerészeti, 
kórházi/klinikai gyógyszerészeti vonatkozásaival kapcsolatosan a Tagozat és Tanács által 
leadott javaslatokat is ismertette (minden Tagozat és Tanács tag részére kiküldésre került), 
ill. néhány további fontos szempontra is felhívta a tagok figyelmét. 
 
 
 
 



Napirend pont 8. – Egyebek : 
 
Tagozat Elnöke felkérte dr. Serhalné dr. Juni Emiliát (Csolnoky Ferenc Kórház-Veszprém), 
hogy az ún. tételes elszámolás alá eső gyógyszerkészítmények kórházi kezelésével, 
elszámolásával érintett kórházakból gyűjtse össze és 2015. január 20-ig 4-5 legfontosabbnak 
tekintett problémákat "csokorba kötve" foglalja azokat össze, annak érdekében, hogy az 
OEP részére a Tagozat és Tanács továbbíthassa. A tapasztalatok összegyűjtésére egy ad 
hoc munkacsoport felállítását kezdeményeztük (ill. felkérésükre felhatalmazta a Tagozat 
elnökét): 
 
 elnöke: dr. Serhalné dr. Juni Emilia (Csolnoky Ferenc Kórház-Veszprém) 
 tagjai: dr. Hornyák Judit (PTE-Pécs) 
  dr. Szűcs Attila (OOI-Budapest) 
  dr. Kis-Szölgyémi Mónika (Bajcsy-Zs. Kórház-Budapest) 
  dr. Sebők Szilvia (SE-Budapest) 
 
 
 Végezetül a Tagozat Elnöke kifejezte köszönetét a jelenlévő vendégek és tagok aktív 
közreműködéséért. A soron következő ülés várható időpontja a szokásos módon időben 
pontosításra kerül. 
 
 
Pécs, 2014. december 3. 
 

                                          
          Prof. Dr. Botz Lajos       Dr. Higyisán Ilona  
     ESZK KKGY Tagozat Elnöke   ESZK KKGY Tanács Elnöke 


